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ZAPIS STENOGRAFICZNY 

Posiedzenie 
Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi (68.) 

w dniu 26 czerwca 2013 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie ustawy o zmianie ustawy o nasiennictwie (druk senacki nr 381, 
druki sejmowe nr 1251, 1398).

2. Informacja ministra rolnictwa i rozwoju wsi na temat wyników pracy ostatniej 
Rady Ministrów UE ds. Rolnictwa i Rybołówstwa.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Jerzy 
Chróścikowski)

Przewodniczący Jerzy Chróścikowski:
Dzień dobry.
Pozwolicie państwo, że otworzę posiedzenie Komisji 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Jest to już nasze sześćdziesiąte 
ósme posiedzenie.

W porządku obrad są dzisiaj dwa punkty. Pierwszy: 
rozpatrzenie ustawy o zmianie ustawy o nasiennictwie; 
druk senacki nr 381 i druki sejmowe nr 1251 i 1398. Punkt 
drugi: informacja ministra rolnictwa i rozwoju wsi na temat 
wyników prac ostatniej Rady Ministrów Unii Europejskiej 
ds. Rolnictwa i Rybołówstwa.

Witam obecnych na dzisiejszym posiedzeniu gości. 
Witam sekretarza stanu w ministerstwie rolnictwa, pana 
Kazimierza Plocke, oraz wszystkie osoby, które zechcia-
ły przyjąć nasze zaproszenie, w tym przedstawicieli 
Ministerstwa Finansów, organizacji i związków zawodo-
wych. Witam także państwa senatorów oraz pracowników 
naszego sekretariatu i Biura Legislacyjnego.

Żeby nie przedłużać, nie będę robił wprowadzenia 
i pozwolę sobie poprosić pana ministra rolnictwa o przed-
stawienie informacji na temat wprowadzonej zmiany usta-
wowej dotyczącej ustawy o nasiennictwie.

Proszę, Panie Ministrze.

Sekretarz Stanu 
w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Kazimierz Plocke:
Dziękuję, Panie Przewodniczący.
Miałbym prośbę do Wysokiej Komisji, do przewodni-

czącego. Czy mógłbym w kilku zdaniach poinformować 
Wysoką Komisję o decyzji rządu w sprawie uruchomienia 
kredytów preferencyjnych w ramach akcji kredytowej? 
Chodzi o to, że łącznie 2 miliardy zł… Inaczej mówiąc, 
na 2013 r. kredyty inwestycyjne, preferencyjne… Tu są 
3 miliardy zł. I te limity zostały już rozdzielone pomiędzy 
poszczególne banki. Sytuacja przedstawia się następują-
co: Bank Gospodarki Żywnościowej ma limit zwiększony 
o 560 milionów, Bank Polskiej Spółdzielczości o 617 mi-
lionów, Spółdzielcza Grupa Bankowa o 683 miliony, ING 
Bank Śląski o 61 milionów, Bank Zachodni WBK SA 
o 51,6 miliona zł i Bank Pekao SA o 25 milionów zł. To 
daje łączną akcję kredytową na poziomie 2 miliardów zł.

To oznacza, że została zrealizowana ta kwestia, o któ-
rej dyskutowaliśmy zarówno w Sejmie, jak i w Senacie. 
Dziękuję komisjom parlamentarnym za wsparcie, za to, 
że możemy dzisiaj oficjalnie przekazać takie informacje 
w imieniu rządu.

Przewodniczący Jerzy Chróścikowski:
Dziękuję, Panie Ministrze. Jest to rzeczywiście dobra 

informacja dla polskich rolników. Dobrze, że zmieniło się 
zdanie pana ministra i że pan minister Rostowski wyraził 
zgodę, bo na posiedzeniu komisji sejmowej sygnalizował, 
że – co wcześniej zapowiedział na posiedzeniu naszej ko-
misji senackiej – to będzie niemożliwe. A okazało się, że 
jednak jest możliwe. Dobre rzeczy przyjmujemy i cieszymy 
się, że udało się ten problem rozwiązać. Myślę, że rolnicy, 
którzy już mają przyrzeczone kredyty, wiedzą o tym i będą 
korzystać z tych linii, jakie zostały im przyznane. To tyle 
co do tego tematu.

Sekretarz Stanu 
w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Kazimierz Plocke:

Bardzo dziękuję.
Jeżeli chodzi o ustawę o zmianie ustawy o nasiennic-

twie, to poprawka, która została zaproponowana przez 
rząd, dotyczy zarejestrowania odmian tradycyjnych, od-
mian roślin sadowniczych w rejestrach odmian roślin bez 
konieczności prowadzenia badań w terminie do 30 wrze-
śnia 2014 r.

To jest sprawa, która w jakimś sensie odbiegła nam od 
całej naszej procedury, kiedy dyskutowaliśmy o ustawie 
o nasiennictwie. To wynikało również z faktu, że prezy-
dent skierował projekt do Sejmu 5 stycznia 2012 r., data 
wejścia w życie przepisu przejściowego była wyznaczo-
na na 30 września 2012 r., a prace, które prowadziliśmy 
w parlamencie przedłużyły się, wskutek czego termin nie 
został zachowany.

Wnosimy tę poprawkę teraz, żeby również sadownikom 
umożliwić wpisanie odmian tradycyjnych do rejestrów bez 
konieczności prowadzenia badań w zakresie OWT, czyli 
odrębności, wyrównania i trwałości. Myślę, że w ten sposób 
wychodzimy naprzeciw oczekiwaniom producentów, sa-
downików, a więc wnoszę do Wysokiej Komisji o przyjęcie 
rozwiązań proponowanych przez rząd. Dziękuję.

(Początek posiedzenia o godzinie 15 minut 05)
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Czy są jakieś inne propozycje czy wnioski? Nie widzę 
zgłoszeń.

W związku z tym, że nie ma żadnych innych wniosków, 
proponuję przyjęcie ustawy bez poprawek.

Kto jest za przyjęciem? (8)
Kto jest przeciw? (0)
Nikt się nie wstrzymał od głosu.
Dziękuję. Przegłosowaliśmy.
Na sprawozdawcę zgłosił się pan senator Konopka.
Proszę.

Sekretarz Stanu 
w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Kazimierz Plocke:

Jeszcze tylko porządkująca uwaga do Wysokiej Komisji. 
Otóż to rozwiązanie dotyczy pięćdziesięciu odmian trady-
cyjnych jabłoni, grusz, śliw i czereśni. Dziękuję.

Przewodniczący Jerzy Chróścikowski:

Dziękujemy, Panie Ministrze.
Dziękuję panu legislatorowi.
Przechodzimy do punktu drugiego. Jak wiemy, od po-

niedziałku trwały rozmowy w radzie ministrów rolnic-
twa. Rozmowy te zakończyły się wczoraj. Dzisiaj ponoć 
zakończyły się rozmowy między parlamentem a Radą 
Unii Europejskiej. Jak mnie poinformowano przed chwilą 
z Brukseli, już o godzinie 17.00 ma odbyć się konferencja, 
mają zostać przekazane informacje o tym, co zostało usta-
lone w ramach negocjacji wspólnej polityki rolnej.

Czy można prosić pana ministra o jakieś informacje 
na ten temat, czy mógłby pan uchylić rąbka… Wiemy, 
że jutro – zostaliśmy zaproszeni – dyrektor generalny 
do spraw rolnictwa, pan Jerzy Plewa, będzie prezento-
wał stanowisko… Wszyscy senatorowie chyba zostali 
zaproszeni, jak patrzyłem w wykazie. Skoro nie, to, jak 
rozumiem, pan…

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Nie macie? No to nie wiem. Mnie się wydawało, że 

było wymienione… W każdym razie proponuję koledze 
Konopce – ja nie będę, bo jadę do Brukseli –żeby poszedł 
jutro na spotkanie z dyrektorem Plewą, bo zostanie zapre-
zentowane stanowisko, które…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Ale w tej chwili już jesteś poinformowany. Tak że zapra-

szam jutro do udziału we wspólnym spotkaniu, na którym 
będą przedstawiciele i jednej, i drugiej komisji oraz orga-
nizacje, związki zawodowe i inne instytucje. Proszę, żeby 
jeszcze przypomnieć pani sekretarz i zgłosić pana senatora 
Konopkę na to jutrzejsze spotkanie. Jest zgoda?

(Senator Marek Konopka: Tak, jest zgoda.)
To dobrze.
Panie Ministrze, czy można, że tak powiem, uchylić 

rąbka tajemnicy co do tych informacji? Czy Rada podjęła… 
Proszę powiedzieć przynajmniej o tych dwóch rzeczach, 
o których wiemy.

Przewodniczący Jerzy Chróścikowski:

Dziękuję, Panie Ministrze.
Prosimy o przedstawienie uwag Biura Legislacyjnego.
Proszę, Panie Mecenasie…
(Starszy Legislator w Biurze Legislacyjnym w Kancelarii 

Senatu Michał Gil: Nie ma uwag. Dziękuję.)
Rzeczywiście, w przedstawionej opinii Biuro Legislacyj-

ne wskazuje, że nie ma uwag. A więc można spokojnie 
przyjąć…

Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos?
Panie Senatorze Grzegorzu Wojciechowski, proszę, 

udzielam panu głosu.

Senator Grzegorz Wojciechowski:

Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo! Szanowni 
Państwo! Panie Ministrze!

Chodzi mi o to, czy ten przepis jest niezbędny w tym 
kształcie, to znaczy, czy jest konieczność określenia daty… 
Czy nie można tych odmian rejestrować w taki sposób, jaki 
był zawsze? Czy po tym terminie muszą przechodzić pełne 
badania? Dziękuję.

Przewodniczący Jerzy Chróścikowski:

Dziękuję, Panie Senatorze.
Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Nie widzę zgło-

szeń.
Proszę, Panie Ministrze, o udzielenie odpowiedzi.

Sekretarz Stanu 
w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Kazimierz Plocke:

Dziękuję, Panie Senatorze, za to pytanie. Otóż chcę 
zwrócić uwagę na to, że przepisy Unii Europejskiej zezwa-
lają producentom roślin sadowniczych na dokonanie wpisu 
swoich odmian tradycyjnych, ale nie precyzują terminu 
wejścia w życie tychże rozwiązań. My zaproponowaliśmy, 
żeby przepisy weszły w życie z dniem 3 września 2014 r., 
bo uznaliśmy ten termin za wystarczający.

Wszyscy sadownicy, którzy dysponują odmianami 
tradycyjnymi, o tym terminie już wiedzą, więc, jak mi 
się wydaje, półtora roku to jest wystarczający czas, ażeby 
zarejestrować te odmiany. Tym bardziej, że nie ma ko-
nieczności prowadzenia badań, to jest czysto techniczna 
czynność urzędowa polegająca na złożeniu stosownego 
wniosku w centralnym ośrodku.

Przewodniczący Jerzy Chróścikowski:

Czyli termin, jak można by powiedzieć, ma charakter 
mobilizujący. Kto nie zdąży, ten przepadnie. To ma mobi-
lizować. Tak?

(Wypowiedź poza mikrofonem)
No dobrze.
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Przewodniczący Jerzy Chróścikowski:
Mam prośbę, Panie Ministrze, o przesłanie na mój adres 

mailowy jakiegoś materiału informacyjnego, bo jutro będę 
w Brukseli, gdzie mamy spotkanie między innymi w tej 
sprawie i w związku z tym chciałbym… 

(Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi Kazimierz Plocke: Załatwione.)

Warto mieć informacje – jutrzejsza dyskusja będzie 
dotyczyć tego tematu – z pierwszej ręki, stąd moja prośba 
o przekazanie… A jak one trafią do nas, do sekretariatu, to 
my je prześlemy pozostałym członkom komisji.

Czy ktoś ma jakieś pytanie? Nie ma pytań.
Pan minister prosił o to, aby przesunąć… Jak już będą 

szczegółowe informacje, to zwołamy następne posiedzenie 
i wtedy porozmawiamy na ten temat.

Dziękuję bardzo panu ministrowi, osobom towarzy-
szącym panu ministrowi, oraz wszystkim, którzy przyjęli 
zaproszenie na dzisiejsze posiedzenie. Dziękuję państwu 
senatorom, Biuru Legislacyjnemu i sekretariatowi.

W związku z tym, że wyczerpaliśmy porządek ob-
rad, zamykam posiedzenie Komisji Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi.

Dziękuję państwu.

Sekretarz Stanu 
w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Kazimierz Plocke:
Dziękuję, Panie Przewodniczący.
Wysoka Komisjo!
Rzeczywiście zakończyło się posiedzenie rady mini-

strów i zakończyły się także rozmowy trójstronne mię-
dzy Komisją, Radą Ministrów i Parlamentem. Generalnie 
chcę powiedzieć, że rozwiązania, które były prezentowane 
i przyjmowane wcześniej, są obowiązujące. Chciałbym 
też prosić Wysoką Komisję o wyrozumiałość, dlatego że 
jutro pan minister Kalemba zwołuje konferencję prasową 
na godzinę 14.30, a więc już po spotkaniu z dyrektorem 
generalnym, panem Jerzym Plewą, który też będzie miał 
informacje co do ostatecznych ustaleń. Nie chciałbym w tej 
chwili prezentować stanowiska, co do którego nie jeszcze 
mam pełnej wiedzy. Nie mam też zgody ministra na ujaw-
nianie wszystkich szczegółów. Chciałbym, żeby zrobił to 
pan minister na konferencji prasowej, o którą prosi.

Mogę powiedzieć, że negocjacje jak zawsze były bardzo 
trudne, ale wiele spraw, które były dla nas istotne, zosta-
ło dotrzymanych. To tyle, jeśli chodzi o kwestie ogólne. 
Szczegóły jutro.

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 15 minut 18)
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